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TÍZ FOLYOSÓ

RÉGI ÉPÜLET ÚJ KÖNTÖSBEN

Dolgozatomban azt a kérdést fejtegetem, hogyan tudunk egy nagymúltú, egy évszázadot megélt középületet
az érdekelt felek kooperációja segítségével a fejlődés útjára terelni. Egyszerű eszközökkel, a Budapesti 
Műszaki és Gazdaságtudományi Egyetem központi épületének esettanulmányán keresztül mutatom be 
egy ilyen folyamat lehetséges felépülését, vázát, emellet pedig a kutatás eredményeinek tudatában 
megterveztem az épület egy kiragadott terét.

SZEMELVÉNYEK A TÖRTÉNELEMBŐL
Érzékeny témát boncolgatunk ha a BME főépületéről beszélünk. Elsőként a gyökereit szeretném feltárni, 
ugyanis nem újkeletűek az épülettel kapcsolatban felmerülő kérdések. Tervezésekor két építész dolgozott 
a koncepción, egymást követve a sorban. Czigler Győző tervei alapján 12 pavilon állt volna az 
egyetemudvarban, melyből egy – a főbejárathoz folyosóval kapcsolódó, – az építészmérnöki osztályt 
foglalta volna magában.

A projektemben tanárokkal és diákokkal készített interjúk segítségével, korábbi tervek és kutatási 
eredmények figyelembevételével térképeztem fel a jelenlegi igényeket és a COVID-19 járvány 
következtében történt változásokat, illetve javaslatot tettem az épület tereinek felhasználására.

- Megfelel a K épület két szintje a jelenlegi 
  és jövőbeni építészoktatás számára?
- Befolyásolja és ha igen, hogyan az épület 
  korszerűsége az oktatás minőségét?
- Van helye a diákságnak az épületben, 
  mitől érezheti azt magáénak?
-- Mi a jó és értékes benne, és mit hiányolunk belőle?
- Milyen előképeket tekinthetünk példaértékűnek?

A K255-ÖS TEREM FALA, AMELY MA  A RÉGI PADOK KARCOLÁSAINAK 
LENYOMATÁT ŐRZI.

A vírushelyzet következtében megváltozott oktatási rend aktuálissá teszi a kérdéskört. Megtapasztaltuk 
először a távolléti, majd a hibrid oktatási formát, ezekből igyekeztem levonni a tanulságokat, 
beépíteni a víziómba. A másik szempont, ami miatt aktuálisnak találom a témafelvetést, 
az Occupy 55 projekt, melynek keretében a szakkollégiumok egy volt előadó szabad hasznosítására 
kaptak lehetőséget. A projekt során kiderülhet, milyen szerepe van a diákságnak az épület tereinek 
fejlesztésében. A vírushelyzet és az Occupy 55 a 2020-as évben nagy lendületet
adott a változásoknak, amelyeket ezután meg kell tanulnunk helyesen kezelni és lekövetni. adott a változásoknak, amelyeket ezután meg kell tanulnunk helyesen kezelni és lekövetni. 
Ehhez adhat a későbbiekben támpontot az általam készített tanulmány és az akcióterv.

A BME KÖZPONTI ÉPÜLETÉNEK XX. SZÁZAD ELEJI ALAPRAJZA, 
TANTEREK ELRENDEZÉSE

AZ ÉPÜLETBEN NAPJAINKBAN KIALAKULÓ HASZNÁLÓI CSOMÓPONTOK,
KÖZÖSSÉGI TEREK

A tervezést végül Hauszmann Alajos vette át, 
az Építészmérnöki Kar pedig a második 
emeleten kapott helyet. A korabeli alaprajzon 
láthatóak a folyosókon végignyúló rajztermek, 
a három nagy előadó.

Az évek során sokszor küzdöttek helyhiánnyal, 
a harmadik emelet is ennek orvoslására lett beépítve.
A képen a Kotsis Iván professzor Tervezetek című 
könyvében megjelent doktori munkája látható, amely
a helyhiány megoldására tesz kísérletet az építészek
saját pavilonjának tervével.

A JELEN

AZ ÉPÍTÉSZ OSZTÁLY PAVILONJA

ÜRES PADSOROK A K275-ÖS ELŐADÓTEREMBEN

KOTSIS IVÁN PROFESSZOR EGYETEMKERTBE TERVEZETT PAVILONJA, 
AMELY SOSEM ÉPÜLT MEG.


























































